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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Varga Mihály, pénzügyminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért harcolt azért a végsőkig a kormány, hogy a 
magyar költségvetés többszázmilliárdos adóbevételtől essen el?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az Európai Bizottság 2016 áprilisában terjesztett elő javaslatot, amely előírná az EU-ban működő, 
750 millió eurónál nagyobb éves árbevétellel rendelkező multinacionális cégek számára, hogy 
országonkénti bontásban tegyék közzé, hogy az EU mely tagállamaiban termelnek nyereséget, és 
mely tagállamokban fizetnek adót, illetve ezt az EU által adóparadicsomnak tekintett EU-n kívüli 
országokkal kapcsolatban is közöljék. Öt év elteltével a gazdasági miniszterek tanácsának 2021. 
február 25-i ülésén a tagállamok minősített többsége támogatta a szabályozás megalkotását, és a 
döntést követően tárgyalások kezdődnek a Tanács és az Európai Parlament között az irányelv 
véglegesítéséről. A tervezett jogszabály ugyan nem tiltja meg közvetlen módon a profitáthelyezési 
gyakorlatot, de a jelentéstételi kötelezettség a nyilvánosságra kerülő számok révén visszatartó erejű 
lehet a cégek számára, ami a magyar költségvetés szempontjából jelentős többlet-adóbevételt 
jelenthet.

Az országonkénti bontásban történő jelentéskötelezettség előírásának célja a javaslat szerint az, 
hogy rávilágítson arra, egyes multinacionális vállalatok milyen adóelkerülési technikákat 
alkalmaznak. Az Európai Bizottság a jogszabálytervezet indoklásában kiemelte: a jelentési 
kötelezettség elősegíti majd a multinacionális vállalatok adózási gyakorlatának vizsgálatát, illetve 
arra ösztönzi majd a cégeket, hogy ott fizessék meg az adót, ahol a nyereségre szert tettek.

Az Európai Bizottság számításai szerint évente 50-70 milliárd eurónyi adóbevételtől esnek el az EU
tagállamai azáltal, hogy a nemzetközi nagyvállalatok a magasabb adókulcsot alkalmazó 
tagországokból (például Franciaországból, Németországból) az alacsony adóterhet kitevő 
tagállamokban (például Írországban, Luxemburgban, Hollandiában, Máltán) vagy unión kívüli 



adóparadicsomokban lévő, valódi tevékenységet alig vagy egyáltalán nem végző, úgynevezett 
postafiók-cégeikbe helyezik át nyereségüket.

A Berkeley University és a koppenhágai egyetem kutatóinak a portfolio.hu által is idézett 
tanulmányából kiderül, hogy 2015-ben 2 milliárd dollárnyi, 2017-ben pedig közel 3,7 milliárd 
dollárnyi profitot irányítottak át cégek Magyarországról az adóparadicsomok felé. A 2017-ben 
Magyarországról átirányított 3,7 milliárd dollárnyi profitból közel 3 milliárd dollár uniós 
adóparadicsomoknak tartott országokba (Belgium, Ciprus, Hollandia, Írország, Luxemburg, Málta) 
irányult. A cégek profitáthelyezési gyakorlata csak 2017-ben közel 700 millió dollárnyi (210 
milliárd forint körüli) adóbevételtől fosztotta meg a NAV-ot, vagyis a 2017-ben elméletileg 
beszedhető társasági adó 29 százalékát elveszítette az ország.

Ennek fényében azt gondolnánk, hogy a magyar kormány élharcosa a profitáthelyezési szabályozás 
megalkotásának. De mit is láttunk: a magyar kormány az elmúlt öt évben folyamatosan a 
szabályozás megalkotását blokkoló kisebbséghez tartozott, és februári tanácsi szavazáson sem 
támogatta a szabályozást úgy, hogy hazánk is a multinacionális cégek profitáthelyezési 
gyakorlatának vesztesei közé tartozik.

A témában K/8388. és K/8666. számon feltett kérdéseimre adott válaszaikban rendre azon 
aggódtak, hogy a szabályozási elképzelés a cégeknek „indokolatlan adminisztratív tehernövekedést 
okoz, az abból származó előnyök (a közzététel, illetve nyilvánosság) nehezen mérhetők”, de ilyen 
mértékű aggodalom egyetlen egyszer sem mutatkozott az Önök részéről az elveszett adóbevételek 
kapcsán, amivel a magyar emberek lettek szegényebbek.

Mindezek fényében kérdezem Miniszter Urat:

1.) 2018-ban, 2019-ben és 2020-ban mekkora profitot irányítottak át a multinacionális cégek 
Magyarországról más országokba, vagyis mekkora itt megszerzett bevétel után adóztak más 
államokban?

2.) Mekkora adóbevételt jelentett volna a magyar költségvetésnek 2018-ban, 2019-ben és 2020-ban,
ha az átirányított profit után Magyarországon fizettek volna adót a multinacionális vállaltok?

3.) A kormány ellenzi azt a megközelítést, hogy ott fizessék meg az adót, ahol a nyereségre szert 
tesznek?

4.) Milyen logika mentén aggódik jobban a kormányzat a multicégek adminisztrációs terheinek vélt 
növekedésért, ahelyett hogy a magyar adóbevételek növeléséért tenne meg mindent?

5.) Ki és milyen megfontolások alapján döntött úgy, hogy Magyarország az adóelkerülés 
visszaszorítását célzó jogszabály megalkotását blokkoló kisebbséghez csatlakozik?

6.) Milyen haszonnal járt Magyarország számára, hogy eddig a blokkoló kisebbség megakadályozta
az adóelkerülés visszaszorítását célzó jogszabály megalkotását?

7.) Milyen mandátummal vett részt a 2021. február 25-ei tanácsülésen György László, az ITM 
államtitkára, és mi az oka annak, hogy egy adópolitikai kérdésben nem az adópolitikáért felelős 
miniszter vagy az általa vezetett minisztérium képviseli Magyarországot?
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